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Hat Basel eine Zukunft?

Beat Gut^willer

Entwicklungsperspektiven der Stadt Basel
Der Fußgänger, der an einem schönen 

Sommerabend am Kleinbasler Rheinufer 
spazieren geht, wird ob der phantasti
schen Silhouette der Großbasler Rhein
front zweifellos von Stolz und Freude er
füllt werden, Einwohner oder gar Bürger 
dieser traditionsbewußten Stadt zu sein. 
Er wird das gute halbe Dutzend Bau
kräne, welche hinter den feingliederigen 
Fassaden des St. Johanns-Rheinweg auf
ragen und den Bau des neuen Kantons
spitals markieren, als Zeichen einer not
wendigen Entwicklung zu einem sozialen 
Staatswesen interpretieren und in dem 
derzeitigen «Gesichtsverlust» der Häu
serfront eine vorübergehende Erschei
nung sehen.
Plötzlich überfällt ihn die Frage, ob 

hinter dieser Fassade wirklich alles in 
Ordnung sei? Spiegelt diese vielfältige 
Front nicht nur vergangene, sondern 
auch gegenwärtige und zukünftige ge
sellschaftliche und städtische Vielfalt wi
der? Sind etwa die unschönen Baukräne 
eher Drohfinger über einer mehr oder 
weniger heilen Welt? Die Frage nach der 
Zukunft Basels überfällt ihn und läßt ihn 
auf seinem weiteren Gang nicht mehr los.
Bewegt sich der Fußgänger dann am 

späteren Abend über die Mittlere Brücke 
durch die Eisengasse, so wird ihn beim 
Anblick des Restaurants «Helm» bereits 
ein wehmütiger Gedanke an Abschied

durchzucken. Am Marktplatz wird ihm 
die von knallenden Autotüren und klin
gelnden Trams dürftig durchbrochene 
Stille auffallen, an der gespenstig erleuch
teten Freien Straße wird sich diese Stille 
zu einem Alptraum verdichten, der erst 
mit dem Erreichen des Barfüßerplatzes 
einem erleichterten Aufatmen weicht. 
Gestärkt durch das Erlebnis, mehr als nur 
ein paar einzelne verlorene Vertreter der 
Spezies Mensch angetroffen zu haben, be
wegt sich der Fußgänger hoffnungsvoll 
durch die schon fast lebendige Steinen- 
vorStadt. Von leuchtenden Kinoreklamen 
angezogen, biegt er erst einmal nach links 
ab und steht, nachdem ihm der von einer 
brummenden Schlange wartender Autos 
gefüllte Birsigparkplatz ein verständnis
loses Kopfschütteln abgerungen hat, 
unvermittelt vor dem zu Beton geworde
nen Symbol demokratischer Konzep
tions- und staatlicher Planungslosigkeit, 
dem Theater. Verwirrt wendet er sich ab 
und strebt der Heuwaage zu, wo sich ihm 
beim Unterqueren des Viaduktes der Ge
danke zur Gewißheit verdichtet, daß Pla
nung in Basel bisher wohl überwiegend 
Verkehrsplanung bedeutet hat. Nach
denklich macht er sich auf den Heimweg 
und setzt sich - denn er wohnt seit langem 
nicht mehr in der Stadt, sondern in einem 
Vorort - in die halbleere Birsigtalbahn, 
wo ihm während der rumpelnden Heim
fahrt sogar der Begriff «Verkehrspla
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7��	�� ��� ���	R �"�� �4� �$���� �.�� ���� T
���J ���S �?����.��	� �8���� ���� �4�	������ �
��	 ���	7	���� ���� ����������������� �8������ �
�..�� �.�	 ���QS	�� ����� ���	��� �9��� �
����� ������8#��� ��8?��	�� �����.�� T
	����� � Q����J ���� �����. ���8���������8 �
>����	 ����� ��������� �9���������	 �����/ �
-����� �?�����. ��9��	� �����	 ������	 �7� ��Q��� �
����/ �4� ��9��	� ����� � ��. �"������ ���� �
?����.��	�� �����J ������� �?�����.� �.�	 �
���	�� ����� ���	��� ���7������/ �%���T
.��� ���	 ��� ����� �#���� ���� �%�������	��� �
����� �������� �%������J ���� ����� �#���� ���� �
4H��	������ ������ �>��7��	��J ���������� �
������ ����� ����	�..	� �#�����	������ �
����� �7�. ������� ���������	�� �?��	7 ���	/ �=� T
������ �������	 ��� ����� �A��	��������� ��� T
��	������ ���� �:�	7��� �������	�� �"���� T
���/ �-�� �:�	7�� � ��� ����� ���� ���������� �
���	�..	�� �4�	A�� ���������	�������� �
�������$	7	 �A�����/ �4� �.�S ����	���� �
A�����J ���� �A������ �"������� �A������

:�	7�� �7� �7����� ���	 ���� �A����� �"���� T
��� �.�	 �A�����. �:�	7�� ��9��A������
3������ ����� �7��9� ���	���	 �A����� �
.9����/

I�	�� ������. �3�����	���� 	 ���	 ���� �
������ �#����7���� ������� �A�� ���� ���. �7� T
��������������� �4�	A�� ������ ��. �A� T
���	������ ����� �#���� �.��������	�� �4�	 T
������������������	���/ �-���� �%���� T
���	��� � ��� ����� ���� ����� ���� ��Q	��� �
_����	$	 ����������J �A��� �7��$���	 ����.���
�� ���	 ���	J�A������ �4�	A�� ������ ���� �
�	��	 �7��	����	/ �4��	� ��� � �� ��	�� �%�� T
�	�������� �9��� ���� �=� ���	 ������� ����� �
��������� ��7��	� ��������	�� ���� ���� T
��� ����� ���	����	��� �'Q������ �	��	��/

-�� �'���� �.�� ����� �������J �A�������
���� ���� �7� ���A��	����� �4�	A�� ������ �
����J ���� ���� ������ ��� �������� ��	��	 ����
=� ���	 ����	�..�� � Q����/ �:��� �������
����.	���	 �����	 �����	���� �4�	A�� ���� �
�� ���� �%�����������	 ���	 ��� �����	 ������	 �
���7������J �A������ �����	 ����� ���� �7� T
 9��	��� �4�	A�� ���� �����.	���	 �����	�� �
���� �����	�/ �-�� �����	��� �4�	A�� ���� �����
%�����������	 ����� ����� �����	 ����9��� �
���A��	$������J ���S �.������ ���� ���	 T
����������� �#� 	���� ��� �=� ���	 ����� �� T
����� �3�����	 ������ �A�����/

���/������	�������5��
-�� ��	��	 ���	 ���� �@������� ���	����	���� T

��� ������� ������� �A�� ���� �@������� �
���A��7�������� �%�� �A��	�����	/ ���.�	�
��	 ���� �4�	A�� ���� ��� ������ �7� �����.�
���S�� �@�������$���� ���� ���.J �A�� ��� �
��� � �..����� �C����� ���� �C���7���	�� �
O��. ���� �����. �P����� �A���/ �K�� ����� �4�	 T
A�� ���� ��	����� �A���J�.�S �������� �A��T
���J �A���� ���� ������ ������.��� ����	J ���� �
7� ��� ����� ����������J �A�� ������ ��� T
��������S��� ���	 ���� �A�� �.�� ����������T
��� � ���/ �O-�	�.P ���	 ��� �7/�/ ���� ������ T
���� �=����.� ���� ����A��7�������� ���8
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�Q� ����� ���� �1)FB��. ��Q���	��� ����� �
B;;;;; ���������/

K�� ��� �7��$���	 �������	J ����� ���������
�	�	��8L��8?��������J �A�� ��	A� ������!�
:��� �������� ������������� �A����� �A�� �
�. �>��	�� ������8�	��	 ���� �1)FB�9��� �
�);;; �4��A����� ������J ���� �$�	�� ���� �<B�
C���� �����J ����	 �<;;; �.��� ���� �1)*; ����� �
���	 �1F] ������� 4��A�����/ �-�� ��	��	 �A��� �
���� �7�. �O"�	������.P ���� �������/

���Q� ��������������� ��9����� ��	��	 �
����� ���� ���� �"����.���	��� ����� ����� �
������ �����	 �.Q�����J ����� ���S �.�� ���� �
4�	A�� �����.Q����� ��	�� ���� �I�	�� T
���.�� ���	������	 ���� ������$	7	/ �M��� �
�Q����� ��	��J ������� "����	����	7 �7� ���� T
���J �A��� ��� � ��. �=�79��� ����� ������ �
�����/

��� ���� �4�	A�� ���� ���� �"����	���$	7� �
���� ���� �K��	�����	 �A��� ������ �"��$���� T
 ��	 �O��� ���S��P ����� ���������� ����	 T
����/ �K������� �"����	���$	7� ��� �7� 9��	�� �
�� ���� ��	��	 ������ ���� ��� ���� ������� ��� T
��� �A���J ��$��	 ���� �.��������� �#� 	���� �
��J ���� �����. �����
8� ��� ���� ���	������� ���� ���	����	������� �

:�������� ����� ���� �?���� 	��J ���� �
���� �������	���	 �A�����J

8� ��� ���� �4�	A�� ���� ���� �?���� 	��� T
	$	J

8� ��� ���� �A��	�����	������ �"		�� 	���	$	 �
��� ��	�����	�J ����� ���� ���� �%���9���� T
 ��	 ���� ���� �>��	�� ��9� �"����	� �$�	�J �
�9� �4������J ���� ���� ��	���������	���J �
��� ���� �39	� ���� �%�� ������������ T
S��� ���� ���� ���� ��Q����� ��	J ���� ��� T
���� ���� ���	�������$��� �7� ���A��	���/

A����� ����/������	�������5�� ������� ����� ��� �
#������ ���� �?�������� ��������� �3

������ �A��	�����	������ ������ ��� ���	 �
���� �����	� �.�	 ���.,������ ���� ����.���
��� �9��	/ ����� �D);;; �"����	���.�� �
���� ��� ���� ������� ����.�� ������$�	��	/

������� �@������ �A��	���� �"����	���$	7� �
�. �(����	���8 ���� �-����	����	����������� �
�$���� ���� ���� ����.�� ��7����� ��7A/�
��� ������ �"����	���.��� �.��� ����� �A� T
����� ����� 	 ���/ �"�����A��� ���� �>���� ��� �
��� ����.�� ������	�� �������� �"�� T
���A��� ���� �>���� ��� ���� ��	��	 ������/ �
-�� �"�����A��� ���	 ���� ��	��	 �.�	 �����
���.�� ���.���	/ �:���	 �7���	7	 �������� �
��	 ���� �7�� �O������	�� ��	��	 ���� ����A��7P�
��A�����/ �#����� ���� �?���.� � ������ �
����� �A��	�� ���	 ���.���	/ �-�S ����� ���� �
4�	A�� ���� ��� �=� ���	 ������� �A��	�� T
���	J ������	 ����	� � ����� �.��� ��� �����	/ �
4� ���	 �7�.�����	 �����	 ����7�������S��J�
��S ����� �����	����� �>�����J �A�� ���� �U�T
 ����J ��� �=� ���	 ����� ��. �������� �������� �
����	���� �������� � Q����/ �%�� ���������
>����� �A��� ����� ������� ���� ����.�� ��� T
������� ��	�� ���	������/

=� ���� �A��	A��	�����	������ ����A��T
��� ��	�� � �..�� ����� ����� ����7������ �
����������� ��7A/����A��7������� �?�� T
���.� ����7�J ��$.���� ���� ���������	��� �
������ ��� �A���� �L������7���	�� �"����	� T
 �$�	�� ���� ���� �#����� ���� ��������	�� �
#�$���� ��9����� ����.�$������� �4H��� T
���� ���� �?���� 	������	�����/ �I��. T
�$������ ���	 ���� �4H������� ��������J �A����
��� ��	�������� �>��	�� ����� ����� ��	����� T
��� �I.��	7 ������������	 �A����� � Q����/ �
(� ������ ���	 ����� �%����QS����� ���� �?�� T
�� 	���� ���7�	$	�� ���� �?��	7��9���� �
���� ���.Q�����J ��� ���� �9������ ����A��7 �
������� ���� ��	�������� �>��	�� ��9����� �
I.A��	����	7 ���� ���� �"����	� �$�	� T
.����� �����	�������	/ �-�.�	 ����	7	 ����� �
��� �?�����.J ���� ���. ���� ����A��7���T
����� �O���	���	�������P ���	������ �A�� T
���J ���������� ��	�� �7� �!�-� ���� ��9� �9� T
���� ���� �3�A���� ��� ���� ��	�..���� ���� �
������ �����$�������� �@���	������������� T
	�� �������� ���� �>���	���H���	������$� T
 ����� ���� ���	��������� �'$���� ����A��

DD�



.Q����� ���	J�.�S ���� �>��7������A��	��� �
��� ���� �#�������� ���� ���� ��� ���� ����A��7 �
���$������ �?���� 	������	������ ������T
7���	 �A�����/ �(�	 ������ �4H������� ��� T
���A��	J ��� ������	 ���� ����7���� �Q����� ��	 �
��� �-�7��	����������� ���� �#�������� ���� �
%��A��	��� ��� ������� �'$����J �A�.�	 ��� T
������� ��� ������ ���� ������	����9��� T
����S ������� �7�. �K����	��� �A����	���� �
���	�������� �4������	����� �7��9� ���	 �
��� ������ �����	��� �K����	���������S�� �
�������	/ ����� �>��	���	���������� ���� �
.$S��� �I.��	7�	���������� ���� ����A�� T
7�������� ���	����� �A����� ����.�	���� ���� �
���� ���� �7� 9��	���� �4�	A�� ���� ���� �
���.�� ���$���/ �-���� ���	 ���� �A��	���� �
?�$��.�� ��9����� ����A��7�� ���� ���.�	 �
�9� ���� ������� ����.��� ��� ���QS	�� �K��� T
	�� ��	 �!�-�� ��H	��.� �4H���	���$���� ��	/ �
-�� �������� �"�	��� ���� ����..�� 	�� ��.�
I.��	7 ���� ��	�..�$���� ��	���	 � ��� ���T
����	�� ����/ �?���	��� �A�� �����	��� �4�	 T
A�� ������ ���� ���� �K��	.$� 	�� ���� ��. �
K$�������� 	�� ��������� ����� �������� ��� �
��� �4���������� ���� ��������� �>��7���� �
�����������$� 	 �������/ �(� �=� ���	 ���	 ��� �
��� ���.�7� ���A��	����� ����������� �A��	 T
A��	�����	������ �K����	�. ���7������J �
��S � ��,�� 	������ ����A�� ����� �7� ��� T
	�������������� ������$�	����� ���� �.Q� T
������A���� �7� �?������������	�������� ��� T
������� ��. �������� ���� �#�������� ���� �
��� �%��A��	��� ��9���� � Q����/ �"��� ���� �
��� �O�%������	��������P ���� �?���.������� �
��� ���� ���.�	 �7���..���$������� �4�� T
������� �����$�������� ������������ ��� ���� �
?����������� � Q���� �A��	��� �I������� T
���	��� 	���� ���	�	����/ �(������.	 ���	 �
��� ������� ����.�� ��� �=� ���	 �.�	 ������ �
	�����7���� ���� �����J �,��������� ����� �
�	$� �� ����A�� ����� �4�	������	� �7� �
�������J ���� ����� ����� ���� ���� ��	������� T
���.�� ���� �>��	��� ����A�� 	/ �Z������� �
?�����.� ����� ����� ��� ���� �9������ ��HT

���	�����	���	�� �(����	���� ����	7��	�����/
4� �����	 ���� �����J ���� ����� ��	A� �����

���.������ �(����	��� ��� ������ �7� ������� T
7����/ �4�� ���	�� �������.��	 �A��� ����� �
����� �?�����.� �.���	��� � Q����J ����� �
A��� ����� ����������� ��������	������� �
7�� �V���A������ ���� ����A����� ��	�� �
�����$S���� �����/ �%�� �����. ������ �����	�	 �
��J���S �.�� ����� �9��� ������ ����A����� �� T
	�� ����� ���S������ ���� ���	����� � ��� �A���J �
��.�	 �.�� �����	 ���� ������ �4������� ���� �
������������	�� ���� ���� ����� ����.� �
,$� ��������������� �A��� ���� ���.�	 �.�� �
���� �����	 ���� �(������� �������	J ������� �
K��	�����	 ���� � ��������	 ���� ����� �4�	 T
A�� ���� ���� ����� �=��	�� ��� ��������� �K���� �
��������	J �A�� ���� ��� ��� ���� ������������ �
7A��7�� �C����� �A��/ �4� �A��� �"������ ���� �
K��	�����	 �����J � �..����� �>����� ��	A� �
��� ���. �3����	 ���� �����	������������� �
���7�������J ����� ��� ���	 �"������ ���� �
���Q����J �?����.��	 ���� �������$� ���� �
.Q������ �4�	A�� ������ ����.�� ��. �7� �
.����� ���� ���� ���	����������� �3���� T
.�S���.�� ���������	�� ����7������	��/

)�� �/�� ������� �� ��� ������!��� ������� �����
�����$�	������.$S�� �A��� ���� �-����	 T

����	������ 	�� ��� ������ ��� �=� ���	 ����� �
A��	��� �4H������� ��������/ �-�� �?�����.� �
���� ����� �����	�$������ ��	�� 	������� ���� �
�	$�	���������� �:�	��/ �@��	7��. ����� ��� T
���� �4������	�����J ���� ������ ������� ����� �
A����	����� ������	��� ���� ��������8 ���� �
39	���.���������	7 �������� ������J ��� �
����� �7� 9��	���� �4�	A�� ���� ������ T
����$� 	/ �-�� ������������ A���	 ����������T
A���� �������� ����$����	�� �@�������	�� T
�9������� ����	 �C����� ���� 	���� � ���	��	� �
I.�������7����� ����/ �"��� ���� ������ T
���������	 � �..	 ���� ����������� 3�9���� �
��� ������ �-���� ���� �����	 �������/ �-�� �
=������������ ��9��	� ������ ������	��� ��. �
=��� ���� �"�������� ���� �=��������� ��
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��������� ����������/ �-�� �#��������J ���� �
����� �=��	 ���� ��������	�������	� �(����	�	��� �
��������� �A����J �A��� ������ ���� �4���� T
�������� ���� �I.A��	����	7�� ��� ���� �4�	 T
A�� ���� ������.�	/ �4��7�� ���� ����	�� T
.���� � ��� ������ ������� ������ ���	�� ���� T
������	� ��9� ���� �=� ���	 ����� ���	� ����� T
��� �����������J ����������� ���� ���	�� ���� �
%�������	7���J ���S ���� �?�����. ���� � � T
�	���9��	���� ���	����		�� ����Q�	 �A����� �
 ���/ �"�S�� ������� �4������	����� ����	 ��� �
�� ������ ����� ���� �A����� �I�	�����.����� �
���� �(��	�	�	�����J �A����� �9���������� T
���� ����� 	�� ����A�����/ �4��7��� ���	���� T
	������ �(��	�	�	��� ��� ������ ���	 ���� ���� ��9� �
(�	����	������� �=����������������J ���� �
���� �.��� �?���	���8 ���� ������$�	������ T
���� 	� ����A���	/ �%�� ��	����������.�� �
�9����� �>��	�� ���	 ����� �������� � �����
����/ �%�� ���� �3��S��� �� ���	 ���� ������
����� �����	��	7 ��� ������J �A���� ���� �=9�T
���� �O:������	7P ������$�	������.$S�� �
��� ���A����	���� � ������ ���	/ �"��� ������ �
#� 	�� ������ ������ �3���� �����	�$������ �
�� ���� ����������� �?��	7����$�	������ ��� �
��� ��	��	 ���� �����	 ��	A� ��� �����. ����9� T
�	���� �%�� �����	�����	/ �(. �3����	���J �
���� ��� ����	���������� �����	 ���	 ������ ���� �
�	�����	 ����� �A�� ���� ��		�� 	��/ �M��� ���� �
���9��	��� �3���77������ �A$�� ������ �
A������������� �7� ������ ���	������ ���A�� T
���/ ��� ����� ���	 ��� ������ ���� �7�. �=��	��. �
����� ���QS���� ������� ��������	/ �-�� �
������ �������	 ����9��� ���� �����	 �����9� T
���� �7� �����J ����� �?�����.� ���	 ���� ������ T
���� �4�	A�� ���� ���� �-����	����	���� T
�� 	��� ����� ��� ��������	J ���� �7A�� ������ T
���� ���� ��	$�	���������. �3����	/

K�� ���� 	���� �,��� ��	��	 ���������� �
���� ���. �=A��	�� �K��	 ���� ������	 ���	J �
��	 ����� ��� ������ ������	������ �!�-�� ��H��� T
�������	��� �"��A��	��� ���� �-����	��� T
�	������ 	��� �.�	 ������. ��	�� �� �A��� T
������	���� �>�..��� �	�������9�����

��	 �7� ������ ���S�������	������ �%������ T
	��� ���� �"����	���$	7� ��. ��	��	7��	��. �
���9��	/ �K��� ���� ��� �A��	�������R ���� �
A��� ������ �#���� �����	 �����	A��	�� � Q� T
���J ����� ������ 9��� ���� �3�9��� ��9� ������ �
4�	A�� ���� � ������ 7� �A�����/ �K�� ������
���� ������ �3�9��� �R

K������ ������	���� ���$���� ���� �.�� T
�	�� �-����	����	������	����� ��� ���� �(���� T
�	��	R ����. �4��7��������J ���� �������9���J �
��� �������� �W.�	������	�� ��$�.��X ���A/�
��	 ���� �#��� � ���! ���� ����� ���� ����� �����	� �
>��������	 ���� �?�����	�� �����A�����/�
-�� ��	��S��8 ���� �%�� �����2�	�. ����� �
���9��	��	 ���� ��	�����	 �O=��	��.P/ �
���� ���	 ���� �O4��������� ��	P ���� �������
@����� ���� ������� �8�	��	7 ���� �%�� ���� T
����$��� �8��. ����	��/ �-�� �'��	� ����� ��� T
��� ���� ����	���J �A� ����� ����� ���QS��� �"� T
7��� �������� �3����$�	� ��������	/ �-������ �
A����� ���� �A������. ����� �3����$�	� �
����7����/ �-���� �������� �����	 ����� ��� �
�����J ���� ���� �=��	$��� �����	���� �A����� �
��� ����� ���� �"��A������ ������$��	/

K�� ��	��	 ��� ����� �.�	 ���� ��J �%������� T
������J ��9��� ���� � ��	������ �%��A�� T
	���J ��������8� ��� �-����	����	�����9��� �
���7 ������.��� �R���� �A��� ����A�����J ��. �
�����	������ ���	2�������J ��/ ��/ ��. ���	���� �
������	��J ���� ���� �=��� ���� ��9�����$��� �
������ ��. �%�������� ��	A� �7� �=9���� ����� �
3���J �A� ����� ������� �>������ �.�		�� ��. �
4�� ����������� ����	9�.��/ �-�� ��	�..	/ �
K�� ������ ��� ������ ��������� �.��� �3�9� �
�����	/ �M��� �����	 ��� ��� ���� ������������� T
	��J ���� ������ ���� ��$������ �=��	 ��� �A����� �
%���������	 ���� �"�	�	��	 �7�������	�� �
	����	�	��R �-� �.�S �.�� �A��� ���� ��	��	 T
�$	��� ���9����� �C���� ������ �>���7 �A�� T
���J ���� ���. ����� ������� ���� ��$��	� ���� �
��$		�� ��������	J �A��� �.�� ��� ���� ����� T
������ ���� 	J ���� ������������	 ���� ���� �
�	��	������ �%��A��	��� ������ ��	7	 �A�� T
��/ �"�������� ������J �A������ ���$����

DDB



���� ��9����	����� ��� ���� �(�����	��	J �
A��� �.�� ���� �(�����	��	 ����� ���� ���������
��� �7�. �������� ���� �7�. �"���������	7 �
��7������	R �(�	 ��� �"�����������	���J ��/ ��/ �
A����� ���� ��� ������ ����	�..	�� ��	������
������J ���	 ��� ���� �=��� ���� �����Q������� �
>��	� 	�J ���� �7A������ ���� ���	������ �
A�������..�� �A����� �.9���� ����� �
��	 ��� ����� ���2����������� �#����J �����. �
��� ���������J ���� ����	 ������	��J �A� T
����	��� ��. �"����	����	7 ����� ��	A���
����� ������9��� �A�����J �A�� �O������� �
'����P ���� ��	���	J �7�.�� ��� ������ ��.�
K�����	 ������ ��$���	 ��������� ��������� �
��	R�-��� �������	 ��������� ����� �>�������� �
��� �7� 9��	���� �4�	A�� ���� �������� �
�	$�	� �7������J �7�.�����	 ���� �(���� T
�	$�	�/ �#���� ���� ��	�����	A��� ������� ���T
	����� ������ ���� �>�..��� �	����.Q� T
���� ��	�� �.�	 �������� ���	������ ��� T
�	�..	 �A���J ����� �����	� ��� ������	���� �
.Q����� �����J ���� �����Q������� �>��	� 	 �
����� �@��� �..��� �	����.�		�� �7� ��� T
��	7��/ �"��� ��$S	����� ���� ������ �K�����
.����������� �>��	� 	 �����	�����R �-�����
#���� ������	 �������	A��	�	/ �3���	7	 �����
#���J��� ���� ���� �.Q�����J ��9�� ������ ���� �
��� �(�����	��	 �����7����	�� �!���	 ���� �?�� T
���. ���� �(�����	��	 ���.�	 ����Q�	R���T
	����	�� �A�� ����.�� ���� �#���� ��	��S�! �
K������ ������ �3����$�	�� ��	 ���S�� �4�� T
 $���� �	����	 �.�� ����	 ���R �"�S�� ������ �
%���7��� ���� �#��������$�	�� ���	 ��� �����
���	�����	J ���� ����� ����5�J ���� �>���J �7A��J�
���� �����	�� 	� �@��7�� ��� ���� ���� ����� �
�����	� �(��	�	�	�J �,��������� ���� �A����� �
4������	�����J �A����� ������ ���QS���� �
?�����	���	��. ����� ����� �'���������S �
��7����� �A9����/ �-�� �#���� ��	��S� ���	 �
���� ���� 	���� �.������ 	������� ����T
�� 	��/ �"��� ������ �����	 ����� ���A���� �3� T
����/ �-��� ���� ����7��� �I�	�������� �7� �
����� ��9���	��S� �����	 ������J ���S ���� ��� T
�����	�	�� ����������	�� ���� ��	��S� �����	

V��������� �������������	 ���� �8����� �'Q���� �
�9� ���� �4H��������������.�� ��� ������� �(�����	��	R �
W������������	 ���� ��9�8M�	��/ �
"����	���.��������	 �!�3��� �6����� �"����	� 	�� �
��" ��("J� ���� ����	 �6�?��	���J
(���������9�� �"/ �x���	�� �6�-�/ �M/���������	�"3X
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�� ��$��	�����. �-�� �� ������� �� �������/ �
�	$�	������ �'���� ���	 ������� ����	 � ��. �
��7�	������/ �K�� ����� ��	��	 �7�� ��	��	 �
.���	J ���	 ����� ������� ������ �%��������� �
��� �:�	7�����J ���� �	���9��� ���� �����	� �
����� �?�����	���	��. ���7�����J �A�� ����� �
�. �����9S�����	7J ��� ���� �������� �"�	�	��	 �
7A������ ���������������J ����������� ���� �
�9.��������	7 ���� ��. �>��������� ��. �3� T
���	 �3�����������8��������	7 ���� �#��� ���	/�
-�� ������� �K����	�. ���� �:�������� �
���� �>����.�9	��� � ��� �������� ���7��
�9����J ���S ���� �(�����	��	 �7� �����. ���� T
��� �4�� ����7��	��. �A���J ���� ������� �
��A���� �'���� ����A���	 �A�� ���������� �
3�A���������	/ �-�� �7�� �-�� ������ ��	� T
����� ���� 	������,� 	 ���� ����� �����	 �
���� ������ �3�����! �(� ���. ���� ���	 ����� �
���������� �(����.�	����� �7A�� ���� ��� T
�	�����	 �����������J ����� ��$��	������� �
O��	��	 ��� ���� ��	��	P ����� ����7� ������ ���� �
4������	����� �7�. �M����! �4�� ����	7�� T
���	�����	J ���� ���	 ��9���������� ����	�� T
���	J ���� ����5J �7A�� �:���	�� ���J ���� ��� T
��� ������ ������	� ����	����� ���	J���� ����.� T
����� �>��� ���A�� ����� ������ � ������ ����� T
�	$������	�������� ����	�L��� ���� �'$���/

-�� ������� ����	� ������� �����A9����	�� �
%����$������8 ���� �>��7��	��	������� T
7����� ���	 ���� �4�����	��� ���� �4�� ���� T
7��	��� ���� ���9��� �K�����J ���� ��� �7� ���� T
����� �Z� ��� �A�����/ �(�	 ����� ������ �4�	 T
A�� ���� �����	��R

K��� �A�� �3��S���.�� ���� �4��7����� T
���� ��� ���� ��	$�	�� �����	 �A�����J ��9���� �
A�� ���� �,��������� �����	 �A������J �A��� �
��� �O����S�� ���� ���� �@9�P��� ��������J �
���� �A������ �	������������ �#��. ���	 T
�	����/

"��� �.9���� �A�� ����� ����������J ���� ��� �
���	������� �=��	��� ���7��������/ �"��� �
A��R��	$�	����� �%������	 ��$S	����� �����	 �
��� �����. ����7���� �4�	����������	�$��� �
������7������/ �"��� �����	 ���� �7A����

���� �������J �������� ����� ���� ���� ������ �
%���7���/ �-��� ������	�	J ���S �������,� 	� �
�� ���� �(�����	��	 ���� ���� �3�QS������� �
��� 	����� ����� ������	�$��	����� ���� �
�	��	������ ���� ���� �#�� 	�����������	 �
���A�� ���	��7�������� �����/ �4�� �"�� T
A������ ��� ���� �?��������� ���� �(�����	��	 �
��	 ����.�$������/ �-���� � Q��	� ����� ��	A� �
���� �V��������� ���� ���������� ������ T
	��J �A� ���� �?��	7 ��9� ���� ������$�	���� �=�� T
	��. ���������� �A$��/ �4� ���	 ����� ���� T
�����	���J ���S ���� �������� �?��,� 	 �����	 �
���� ������� �>���	��� ���� �7� 9��	���� �
����� ���� ��	��	J ���� �"����	����	7��	��	���J �
��� �K�����	��	��� ���� ���.�	 ���� �>��� T
 ���	 ��� �"������ �����..�� �A����� � ���/ �
(����	���� �.9���� �������� �A�����J �A�� T
��� �?�$��� ��� ����	�� ���� �%��A��	��� ��9� �
��� �7� 9��	��� �3��	��	��� ���� ��	��	 ��� T
�	����/ ���� �.9���� ����� �A�����J �.�	 �A�� T
���� �%�� ����.�		��� ��� �=� ���	 ���� ����T
���� �=��	��. ��������	 �A����� �A���/ �
:��� �%�� ����.�		�� �A����� � �..��/ �
-�� �A����� �A�� ����� ������� ���� �4������ T
 ���� ������� ���� �������/ �"��� �A��� � �. T
.�� ����R�K� � �..�� ����R�K�� ������ ���� �
���R �-���� �#����� ����� �����	 �������� �7��
����	A��	��/ �4��� �"�	A��	 �.�S ����� �
�����		 ��9�������		 ����� ���S���� ���� �
�����	�� �4� ���	����� ���� ���� � ��	��� T
��� �%��A��	��� �������� �A�����J ����� �
��� ���	 ����� ���. �K��	���	 ���� � �..�� T
��� ����.������������	7�� ���7� ���� T
������	�	J ��9� ����� ��������	� ������������ �
��� ����� �7A�� .$S��� �:�	7��� ���� ��� T
���� �7� �������/

��� ���� �#����� �.�	�����	 ���� �%������� �
�� �-����3

=A�������� ����� ���� ��	��	������ �M����� �
�� ���� �%�����������	 ���	 ���� ���� �4�	 T
A�� ���� �9��������	 �A����� ���� ������ �
������� ������ ��2�	�.������	�� �@�$����	 �
��� ������		 ���. �7��9� ���	����� �O:���	8

DDF



K$��	���	��	P �7�� ���.� ��	���� ������� T
��� ���� ����	����� �"�	���	$	 �����	 �����7� T
���/ �3�QS��� �=���..���$��� ����� ����� �
����	 ������ ������ �"����.�����	 ���� �4�	 T
�������������.��� ��. ������	�� ���� �Q�T
���	������ ��������/ �3����� ��. �Q����	��8 �
�������������	��� �4� ����� �A��	�����	�� T
����J ���7����� ���� ��	$�	���������� �(�	���� T
������7�� ����� ���� �3������������� ��9� �
���7��	��.$S�� ����������� ��	��	��/ �K9� T
��� ������ �4� ���	����� ��$.���� ��������	�	 �
8���� ���� �.9���� ��������	�	 �A�����J ���� �
���� �.�	����	�� ���� �?���� 	 �������� ��	�� T
��� ���	������� �����	�	���8J ����� �A9���� �
?�����J �#�����	A�� ������ ���� � ���� T
	��� ������	9������$	7���J �A�� ���� ��� ���� �
%�����������	 ��� ������ �.���.��� ������ T
	��	�� �����J � ��. ����� �����	 �%�� �..��/

�� ��$S	����������A���� ���� ���������� ���T
�������� ���� �#����� ���� ����	��������� �
���8 ������������ ���� ����	�� ���� ������ T
���� ���� ���� �%��A��	��� �������� �=A����� �
�� ���� �����	���� �4�������� ���� ���	����� T
������ �#� 	���� ������/ �"�������� ���� �
��� ��������� �3�������	� ���� �4�	�	����� �
��� ����		�� �����	���� ���� ����.������ �
�9�������	���J ���� ����� �����	 ����������	 �
A����� �����J ����� ���������� ���� �>������� T
	���� ��� ����	��������� ���� ���� �@�������� T
	� �����	 ������� ���� �����	���	9� / �4�� �
������ �����	������� ���7����� ������	��� T
�	$����� ���	 ����� ��� �����. �9���	�������� �
?���� 	�����.�� ��. ����	��A���� � �� �� T
	�����	/ �-�� �4����� ������ ���	 ���� �	�����	� �
I�������	$	����	�� ��� ���� ����7�� ����A��7/ �
-�� �,$�� ������� �9��� ���� ��..����� �>� T
�	�� ���	 ���� ���������� �7� �����. ����� T
����� 	�� �@� 	����� �.�	 �:������ ��	�8 �
��� ���� �8�$����� �������	�	J �.�	 ���. ��� T
���	�	J ���S ���������� ���� ���� �@���� ���� �
�	��	 ���� ����	�� ����	���	J ���� �A����	���� �
�9��	����� �@����� ���� �>��	���	�� 	���� �
���A���	/ �-�S ���� ���������� ����� ����	� �
���� ������ �4���	�� ��������$�	J ���� ���� T

A$�	���� �?�	���	��J �A����� ��������� ���� �
A����	���� ��Q����� �@����� ����	� ���� �
��QS	�� �-�� �������	��� ��� ���� ���H�� �
>��	�� ����������J ��� �=� ���	 ���� �	�	�$�� T
������ �>��	�� ��� ��������� �7� ��	�����J ���	 �
����. ��������9�����	����� �������������J �
A����� ����� ���.�	 ������� ���� �O��	��� T
������	��P �?�	���	�� ���� ������ ������	���8 �
������� ��. ������� �I�������	$	����	�� ����� T
������ 	/ �-������ �A��� ���� �-���7�	 ����� �
��QS��J���� ���� �:������� �A����� ��� T
7A�����J ������� ���������� ����	$��� �7� ���� T
��/ �-�� �������� �	����� ���� ������� ��	���� T
7�����J ���� ������� ����� �	���� �4������	��� �
�������� �.9����J �A����� ������	���� ���� �
��� ����7�� ������� ���	����� �A����� �����	�/

4��	 ����	 ���		� ���� �����7���� �C���� �A�� T
��� ���� �(����	�	������������ ����� ���� �
��	����� ��	�� �.��� ���� ���� �9�������$��� �
���9� ����	��	/ �"��� ����� ����	� ����� �
���� ������ ������������� �7���������J �
A���� ��� ��������� ����7�� ������A�..���� �
���.����	�� ��������..�� �A�����/ �
-�� �,9���	� ��������� ������9� ���	 ���� �:��� �
������J ���� ���� �����	 �7���	7	 ���� ����� T
����� �%���	�������� �9��� ���� ������������ �
>��	�� �7� ������ �"�������� ������ ���� �
������$� ����9��	 ������ ��9��	��/

Z�������� ����	 ����� ��9� ���� �:����� ���� �
@���	���J ���� ��� ������ �K��� ���� ������T
�	����� ��9�� ��	������ �K��	� ���. �%�� �
� 7��	���	 �A����J ���A��� ����� ����� � �����
��	����� ��	���������� ���	�� ����9� T
����	����� �7� 9��	���� �"��� 	� ������ T
��..�� �A����/ �-�� ��������� ��9� ������ �
I�	�����������9��� �A���� ����� ����� �
��. �%�� ����	���� ������ ���$���	���	/ �
"��� ���� �	���� ��������������� ���� �4��8 �
������� �.�	�	 ���������� ���7��� ���J ��������
���� �>���	��8 ���� �I�	�����	� ��	�� ��9� �
��� �����������	� ����A�� �A��	��J �A$� T
���� ��. ���	�� ����� ���������� ����� �I�	�� T
���	� ��	�� ���������/ �=���. ����	����	 �
���� ���� �4�������� ����� C��� �7� �C���/

DD)



"�A���������������������J �I������� T
	$	���� �#�������� ����� ���� ������� �A��	��� �
�	���A��	�J ���� ��	A����� �=A����� ��. ���8�
���������$	������ �O�?� ��, �� 	.�����.��	 �P�
��� ��� ������ �����.	���	 ������A������ �
��� ����������	�� ���������������	� �
A���A����� �������/ �=����������.�S�� �
�����A��	 ���� ����9��	��� �3���77������ �
������� �>��	��� ����� �����9��	��� ��� T
�������� �������� �#����� ����������� ����T
�� 	���J ���� ��� ���� �:������� ��..�� ������
����A������ �������.������ ��������. T
.�� �A����� �.�SJ ��. ���� ������ ����	�$�� �
�� �7��	���� �4������	�����J �A����� ���� �
�	��	 �7����	�����	�� ���	J �7����������/ �
-���� �%������������ ����� ����� ��9� ������ �
������A���	��J �A��� �.�� ���� �7� ���A�� T
	���� �4�	A�� ���� ���� �#����7��J ���� �
K��	�����	 ���� ���� ����Q� ����� ��� ��� T
	����	 �7���	/

A�� ���� R
(� ����	�� �'���� �A��� ��� ���	A����� �����J �

�� ������ ���� �.Q����� �3���������.�	����� �
�9� �7� 9��	��� �4�	����������� ��. ������ T
	�� �A�� ��. �Q����	������ �������� �7� ��� T
��������/ �4� �A��� ����.�$������ �����J ���� �
4������� ���� ��	��	 ������ ��. ����.�� ������ T
����� �4�	A�� ���������	��������J ���A��	 �
����� ������	� ��H��	�����J ��� �"�	����	���� �7� �
���.������� ���� �7� ���� �	�����/ �4� ����	 �
���	7��	�����J ��� �A������ �>�Q���� �.�� �
������ � ��� ���� ������� �.�SJ ��. ���� �7� T
 9��	��� �4�	A�� ���� ��� ���� �3���� �7�� �� T
 �..��/ �4� ����	J�?����.��	J �%��A��	���J �
K��	�����	 ���� �%�� ���� ���� �:�	A����� T
 ��	 �������� ����.����	�� �7�� 9���7����� �
��� �.�	 ������ �Q����	������ �-�� �������� �
9��� ������������� �'��	����������	�� �A�� T
	���� �>������ ���� ���QS���� �=���..�� T
�$��� �A�����	��� ��� �"��$	7�� �7� �������	 T
������/ �4� ����	J���� �4������	 ��� ���� �>��	� T
���� ��9� ���� �"��A��� ������ �������� �'��	 T
����������	� �7� ���.Q�������J ���.�	 ����

7� 9��	���� �4��7����	����������� ���� �
�����.����� �>������ ���	�	��	J ���� ��� ����	 �
����	 �7���	7	J���� �'��	���� ����������� �7��
9�����9��� ���� �7� �����������J ��. ����$� T
���	�� ������������ �,����7��	 ��������� �
	����� �7� � Q����/

4H��	���	 ���� ���� �������� �'��	����J ��� �
���	��	 ���� ��$���	� ������		 ������J ����� �
@����������� � ��	������ �?���	� ��� �#��. �
��	������	�� �@�����$�� ��� �����7������� �
��S���.���9���� ��.7�A������/ ���� T
��� �@�����$�� �.9S	�� ��	A� ��. ���������
��������J �%�� ���J �#�����$����J ����� ��.�
������� �3��������	�A����J ���������A� T
���J �>��	��J �I.A��	����	7J ���7���A�����
���J ����	J���	 �����	J ��. �������� ���� �#�T
���7�� ����	���	 �A�����/ �=��	���� �.9�����
��� ����� �9��� ������ �=��	���. ���� ��	A� �
�9�� �C����� ����	��� ��J ���� ���� �����	�� �7� T
.�����	 ��� ���� �A���	���	�� ���������� ��� �
#��. ���� �����	�����J ���� ����S	 �,$������ �
9��������	�	�� ���� �A����� ���� ��9�� �C���� �
���������	�	�� �?������ ����	���	 �A�����/ �
-�� �?���	� �� �A��� ����� ����������	 �����
>��� ����9		��� ���� ����	�	�����J ���S ������
��� ��	�������	� �?������ ��� �������� ����� 	�� �
-�.� ��	�� �.�	 �?�����78%��	��	��� ��. �
?����.��	 ����� �7�����A����� ���� ���� �
������� ���� ����������	 �A����J �A��� ���� �
3��S� ���	 ����� ����� �C����� ������ �A����� �
����� �=���..����	7��� �$����� ���� �A����
7���. ���� �K���� ���� �������$�� ����� �?�� T
������ � ��7����	�� ������ ������ �����	 �
���� �����.�� �4��7����	������ ����� T
��������9��	�� �.����/ �-���� �#��	�	������ �
��	 ��� ����� �����	 �������	��J ���� ����	 ����� �
������� ��9�������� ���.� ��	����� ��2 T
�	�.�/ �I�� ����	 ���� 	�������� ��������
?�������� �9������ �.��� ����� �A������ �
��	/ �����	� ������� ��	��	����. ��	A� �A��� T
��� ��������	 �����J ���� �=� ���	 ���� ���� T
�9��	��� �"�	 ���� �K���� ��� ���� �3���� �7� �
�� �..�� ���� ���.� ��	����� �4�	����� T
������ ��������� ���	������� �>��	����� �7�

D�;



�$����R �-�� �%������J ����� �����	�� �	���� �
?������ ����7�7�����J ��. ����� ����� �	�� T
���� �#��������	�	����� �7�����.�����J �
�9��	� ���� ������ �������A��� ��������� �����/

-�� ������.���	� �'���� �A��� ����� ���� T
A�����J ���S ������	���� ����� �A���	���� �
?�������� ���� ���� ����������������� T
�	���� ������� ������ ��� �'���	�� ���������9��	 �
A�����/ �-�� ��	�..	J �A�� ���� ����.��� T
���� ���������	 ���� ���A��	 ��� ������ �>�� T
7��	� ���	����	/ �-�� �������J ���� ����� ���A�� T
	�	J���S ���� �?�����.� ������� ��	��	 ��� �'���T
	�� ����Q�	 �A�����J ����	 ����� ������ �	�9���� T
����� ��������� ����/ �-�� ������������ T
���� � ��� ���� ������ ����.�� ��9����� �
�	��	������� ����.�������J ����� �����	 �
.���/ �-�� �#�� 	�����J �A����� ���� ��	��	 �
�� �=� ���	 �7� �9������.�� ���	 ���� �9��� T
���.�� �A���J� Q���� ���� ��� ������ ���	�� �
�9�  ������� �.�	 ���� �:������� ����.� T
����	 ���� ���.�		��	 �A�����/

"�S�� ������ ���9�������� �?������ ���	 ��� �
���� ����� ������$S����J ���� � ��	����� �%��T
A��	��� ���� ���� ��������	����� �����7���	���
7� ����	��	��/ �"�S�� �	���������� ������.�	 T
	��� �A�� ���.��	�� �����	�� ����.���	 ����� �
.������ �������.��	.�	����� �7�� �"� T
A������ ���������/ �-�� ��	����7�����J �
��� ���7� ����� ���������� ����� ���� �?����	 T
��	�����.����� �7� �7$����J �����	�� �����
��QS	�� �(�	������ ������ ������J ���S �.�	 �
��� ��	����������� ���� ��Q���	.�S ��� �
'���	��� ���7���	 �A���J ����� �A��� ���. �
�	��	�������	 ���� ��Q	��� �"����7 ��9�������
Q ���.����� �'���	�������	������ ��� �
#��.� ��� �3�A����� �����	/ �K$�� ��� ��	A� �
�Q���� �������J ����7���� �'���	����� ���� �
%��A��	��� ���������A���� ��� �����. �.� T
����7���	��� O�����	 ����� �P8�2�	�. ����	����� �
7� �������R �M��� ���	 ��� ��Q���� ������ ���J �
��S ���� �K��	�����	 ���� �%��A��	��� ���� �
��� ��	��	������ ��������	������ ����.���	 �
#������	� �7�� ���	�������� ��������	��� �
��� ���	�����A��	�����	������ ����� ������ T

������� �#����� �7�� �%���9���� ��	���	R �I�� �
��	 ��� ��Q���� ���������������J ���S ���� ���� T
��A�������J �L������7���	�� �������� ������ �
?����	��	�����.��� ����� �7�. ������ T
�������	 �A$���� ������� � ���R

-�� �.�����	�J� A�� ���� �?����	A��	�����	 �
������ 	 �7�� ��������� ���� ������.��� ��� T
 ���	�� ���� ���������	�� �(�����7���7 ���� �
%��A��	��� ����	����� � ���J ���	 ���� �%��T
7���	 ���� ���� ������������ ��$����� �"��� T
�	���	�� ���� ���� �"��9���� �����	������ �"� T
���	 ������ ����� ������	����� ��������	���	�� T
����/ �������� �����	����� �"����	 �A���� ���� �
��.�	 ������������ �:���	���� ���� ������ T
�����. �3����	 �����Q�	 ���	J�A��� ����� ���� �
��������������� �=��	��� ��� ���7�� ���� ���� �
'�� ��� �������� ��	��	�A����� ���� ���A� T
���	���� ����$����� �������/ �C�� �.���7��� T
	�� ���� ������$�	���� ���� �"������� �����J�
A����� ���. ��	��	� �� �������� �3����������	 �
���	���	 �A�����J ��. ��� ������� �.�S ���� �
'��	��� �����J ���� �,� ���.� ��	������ ���� �
4�	����������������� ���� ����� ����	J ��. T
�� �������� 	���� �@� 	����� �A��� ���� ���� �
��������� ���� ���� �?����.��	������ ���� T
����	/ �������� ����� ���� �����	��� �4���	�� T
���� ������9��� ���. ��	��	 ���� ������� �M�T
����� �����	 ���� ����. ����� ���� ���� �
�	��S�J �������� ����� ��� ���� �?����	��	�� T
���.��� �����	 ��� �� 	��� ���	�����	 ��.�� T
��	7	 �A���J �������� �A��� �(.�������	��� �
��� �"����	 ���� ����������J �%��A��	��� �
��� �?����.��	 ������������/

-�� �#���� ����� ���� �=� ���	 �������� �
�	��	 ��	�����J ����S	 ������	���� ���� �#���� �
�	�����J ��� ���� �=� ���	 ������� ��	��	 ��� T
 ���	 ���	 ���� ��� ���� ���� �4�	A�� ����� T
	�����7�� ���� ���	A������� �>����L��� T
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